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ENTREVISTA A LOJZE PETERLE

C. slovenitaestd 
en Evropa a 5 anos de 

svindependencia
„Eslovenia fue el vagon oriental de Eu

ropa durante el Imperio A ustro — hunga- 
ro, despues fue la parte occidental de Yu
goslavia d u ran te  70 anos. H oy tenem os 
la posib ijidad de escribir nuestra  p rop ia 
historia, y ese es el desaffo m as interesante 
que puedo imaginar". La cita, que define el 
estado de anim o de muchos de los Estados 
que resu ltaron  de la fractura del b loque 
socialista, pertenece a Lojze Peterle, dipu- 
tado dem ocristiano del flam ante Estado de 
Eslovenia, una de las republicas de la ex 
Yugoslavia.

Peterle, qu ien  fue p rim er m in istro  y 
canciller duran te los gobiernos que siguie- 
ron a la dec lara tion  de la independencia 
eslovena en 1991, visito Buenos Aires, para 
recordarle a la com unidad eslovena local 
que en noviem bre hay elecciones y m antu- 
vo el siguiente dialogo con El Cronista.

— A cinco anos de la declaration de la 
independencia eslovena, £cual es su ba
lance de la situation?

— U n gran exito. H oy Eslovenia es el 
Estado mas desarrollado y mas exitoso en 
la transition; tenemos el mas alto indice por 
capita de PBI y mejores relaciones con Oc- 
cidente y la Union Europea que el resto. 
Ahora somos sujetos de una situation, an 
tes eram os objeto de esa situation.

— iCual fue el papel de Europa en ese 
proceso?

— En Alemania, los tres partidos poli
ticos acordaron que Eslovenia tenia derecho 
a su independencia y asi lo hicieron saber. 
En Italia, A ndreotti con los dem ocristianos 
estaba de acuerdo, y los socialistas se ma- 
tefestaron en contra... En general los dem o
cristianos nos apoyaban y los socialistas no. 
Actualmente, 60% de nuestro comercio esta 
cinculado a Europa, y de ese porcentaje, 
30% corresponde al intercam bio con Ale- 
tian ia . El segundo  socio es Italia, luego 
Erancia, despues Inglaterra.

— Eslovenia, dentro de las republicas 
Ealcanicas que componian Yugoslavia, era 
una de las regiones mas ricas, y no convi- 
vian minorias etnicas en el m ism o territo- 
Uo. Es por eso que el proceso de indepen- 
tiencia fue incruento?

D ržavni zbor (DZ) je v četrtek, 19. sep
tembra kot novi datum  za izvedbo zakono
dajnega referendum a za volitve v državni 
2tior na predlog skupine poslancev s prvo- 
P°dpisanim  M iroslavom Mozetičem (SKD) 
določil nedeljo, 8. decem bra 1996. Novi rok 
2a izvedbo referendum a o m orebitnih spre
membah obstoječega volilnega sistem a je 
moral zakonodajalec določiti na podlagi 
°dločbe Ustavnega sodišča, ki je razvelja
vilo odločitev DZ o preložitvi referendum a 

''■>odnjo -pomlad.

porque los eslovenos siem pre conservaron 
los idealeš de la dem ocračia y de la identi- 
dad nacional.

— En el marco de la transition, ^que 
rol juega actualmente el Estado en el fun- 
cionamiento de la economia?

—  Entiendo que du ran te  algun  tiem- 
po el Estado va a continuar m anteniendo 
un  rol protagonico, porque todavia no exis- 
ten ni la presencia ni la trad ition  de las ins- 
tituciones civiles in term edias, que son el 
colchon dem ocratico en todo pais, porque 
du ran te  m ucho tiem po la education  y la 
cultura estuvieron totalm ente monopoliza- 
das. .

— Las telecomunicaciones y la genera
tion  d e energia, ^seguiran en manos esta- 
tales o se proyecta introducir capitales 
privados? "

— Los partidos politicos de Eslovenia 
tienen criterios diversos. N osotros desea-''” 
m os la privatization; dentro  de las teleco
municaciones querem os la desmonopoliza- 
cion, por supuesto en beneficio de los con- 
sum idores. En este cam po nos espera un 
trabajo arduo.

— ^Cuales son los sectores mas dina- 
m icos de la economfa?

— En este m om ento estan creciendo la 
pequena y la m ediana industria, que nece- 
sita de capitales frescos. Por ejemplo seria 
positivo que tuvieran aporte de capitales 
p riv ad o s la industria  de la electricidad. 
Tam bien es im portante y ofrece posibilida- 
des a los capitales privados la industria far- 
maceutica.

En general la industria es la mas fuerte 
en cuanto a generation de empleo.

' — iC ual es la tasa de desem pleo en 
Eslovenia?

— Dentro de los estandares europeos, 
«9%; Con el socialismo, el desem pleo no se
conotia porque se m antenia artificialmen- 
te la paz social, con creditos faciles del exte
rior, inflation, emision de m oneda. A no
sotros nos toča, despues de 50 anos, curar 
al enfermo, y eso no se logra sin sacrificios.

S četrtkovo odločitvijo o datum u izved
be referendum ov  o vo lilnem  sis tem u je 
državni zbor (DZ) že četrtič kršil ustavo in 
postavlja se vprašanje, ali sploh obstaja meja 
arogance sedanjih oblastnikov, je na novi
narski konferenci poudaril predsednik So
cialdemokratske stranke Slovenije (SDS) Ja
nez Janša in dodal, da je stranka ustavnem u 
sodišču že predložila pobudo za oceno us- 
tanovosti in zakonitosti včerajšnjega odloka 
DZ, v ponedeljek pa bodo državljanom Slo
venije ponudili t. im.'civilni referendum.

Zgodilo, se
OBISK ANGLIKANSKEGA  

NADŠKOFA

Na povabilo predsednika Slovenije Mi
lana Kučana 15. septem bra, se je na delo
vnem  obisku v Sloveniji m udil lord Robert 
Runcie, ki je bil od leta 1980 do 1991 can- 
terburyski nadškof in duhovni vodja sve
tovne anglikanske cerkve. Gosta je sprejel 
yubljanski nadškof iiy m etropo lit Alojzij 
Šuštar. Koliko je anglikancev v Sloveniji, se 
sprašujemo?

O NASLEDSTVU SFRJ

V m akedonski prestolnici so se v skla
du  z dogovorom , ki so ga sprejeli na junij
skem  sestanku na Bledu, srečali guvernerji 
centralnih bank BiH, Hrvaške, M akedonije 
in Slovenije. N adaljevali so z obravnavo 
predloga baselske Banke za m ednarodne 
poravitave v zvezi s procesom  in merili za 
nasledstvo članstva v  tej banki z  delitvijo 
sredstev nekdanje N arodne banke Jugosla
vije, ki so na računih baselske banke.

OKROGLA MIZA

Britanska revija The Econom ist je na 
Bledu, 17. septem bra, p rip rav ila  okroglo 
m izo z vlado R Slovenije. P rem ier Janez 
D rnovšek je prib ližno 130 zbranim  p o d 
jetnikom, m enedžerjem  in bančnikom, od 
tega jih je 100 iz tujine, uvodom a predsta
vil razmere, predvsem  pa strateške cilje slo
venskega gospodarstva in  politike. Finanč
ni m inister Mitja Gaspari je osvetil temelj
ne cilje in  in strum en te  fiskalne politike, 
guverner Banke Slovenije France A rhar je 
spregovoril o m onetarn i politiki države, 
bančnem  sistem u in določilih zunanje me
njave, m inister za ekonom ske odnose in ra
zvoj Janko Deželak in državna sekretarka 
za ekonopske odnose s tujino Vojka Kav- 
bar pa o razvoju slovenske zunanje trgovi
ne v prihodnosti in m ožnostih za naložbe. 
Predstavniki vlade so ponovili, da so tuja 
vlaganja v Sloveniji dobrodošla in da jih bo 
vlada podprla, na drugi strani pa so pouda
rili, da je proces privatizacije sicer kontinui
ran, vendar počasen.

SIMPOZIJ O SVETEM PISMU

Začel se je m ednarodni simpozij o inter
pretaciji Svetega pism a, ki je obeležil izid 
novega slovenskega prevoda. Simpozij je 
pod strokovnim  pokroviteljstvem Slovens
ke akadem ije znanosti in um etnosti. N a 
njem sodeluje 70 tujih in 20 dom ačih stro
kovnjakov. V N arodni galeriji pa je p red 
sednik M ilan Kučan odprl razstavo Biblija 
na Slovenskem, ki jo je ob izidu novega slo
venskega prevoda celotnega Svetega pisma 
zasnovala N arodna in univerzitetna knjiž
nica v sodelovanju z N arodno  galerijo in 
drugim i ustanovam i.

AKADEMIJA ZA GLASBO

Dekan ljubljanske Akademije za glasbo 
prof. Dejan Bravničar in rek tor dunajske 
V isoke šole za g lasbo  in  upodabljajoče 
um etnosti prof. Michael Frischenschlager 
sta na Dunaju podpisala pogodbo o part
nerstvu m ed obem a visokošolskima usta
novama, PogocJba omogoča tesnejše sode
lovanje, izmenjavo profesorjev in študen-

je v Sloveniji
tov, skupno organiziranje glasbenih dela
vnic, seminarjev, strokovnih posvetovanj in 
podobnih dejavnosti.

O MEJI S HRVAŠKO

P red sed n ik  d ip lom atske  kom isije za 
mejna vprašanja s H rvaško Iztok Simomu • 
je 19. septem bra pojasnil nekatera stališča 
v zvezi z določanjem meje s Hrvaško. Slo
venija in  H rvaška p r izn a v a ta  nekdanjo  
republiško mejo, razlika je v tem, da imata 
državi različne poglede glede kriterjev za 
določitev mejne črte na spornih območjih. 
Slovensko stališče je ohranitev celovitosti 
Piranskega zaliva pod suverenostjo in juris- 
dikcijo Slovenije in neposredni stik sloven
skega teritorialnega morja z odprtim  m or
jem, kar je zapisano v sklepih in stališčih 
državnega zbora iz leta 1993. Slovenija je 
takščn režim in ugodnosti uživala tudi pred 
osamosvojitvijo upoštevaje dejstvo, da meja 
na morju m ed Slovenijo in H rvaško nikoli 
ni bila določena.

ZAČASNI SPORAZUM

Delegacija slovenske vlade in Evropske 
komisije sta po form alnih pogajanjih para
firala začasni sporazum  m ed Slovenijo in 
Evropsko zvezo, ki je nam enjen izvajanju 
trgovinskega dela pridružitvenega spora
zum a, dokler ta n e  bo ratificiran. Začasni 
sporazum  začne veljati 1. februarja 1997 in 
bo veljal do  ratifikacije p rid ruž itvenega  
sporazum a, ki ga je 10. junija letos v Lu- 
xem burgu podpisal predsednik slovenske 
vlade Janez Drnovšek.

DRNOVŠKOVA KONFERENCA

Prem ier D rnovšek je 20. septem bra na 
redni novinarski konferenci izrazil optim i
zem  spričo tega, da se je, Slovenija uspela 
prebiti v prvo skupino držav, ki kandidi
rajo članstvo v evroatlantskih integracijah, 
predvsem  zvezi NATO, pri čemer jo poleg 
ostalih zahodnih  držav podp ira^ud i sose
dnja Italija. N apade na v ladno politiko v 
odnosih s Hrvaško je označil kot potrditev 
prave poti, ki jo ubira vlada pri obram bi 
nacionalnih interesov v odnosih z vzhod
no sosedo, in stališče, da se je najprej po
trebno izogibati vsakršnim  incidentom.

Po STA

ZAHTEVE ZA VPIS 
V VOLILNI IMENIK

Dobili smo sporočilo, da ima 
Volilna komisija nov naslov;

Republiška volilna komisija 
Slovenska 54 
1000 Ljubljana

Skupne zahteve smo že od
poslali na novi naslov, kdor pa 
jih hoče poslati sam*, naj jih 
pošlje na gornji naslov. Zahte
ve po vpisu morajo biti v Lju
bljani do 11. oktobra.

Nicolas Garcia 
El Cronista Comercial, 

— Es una de las razones, pero tam bien 20 de septiembre de 1996

Kdaj bodo refereEidumi?
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Zasm ehovanje verskih  
čustev na televiziji

Član sveta RTV Slovenija Alfred Killer 
in predsednik komisije za stike z javnostjo 
pri Slovenskih krščanskih dem okratih  dr. 
Borut J. Sommeregger, sta danes v pism u 
direktorju televizijskih program ov Janezu 
Lombergerju sporočila, da podpirata odlo
čitev vodstVa RTV, po katerem  od danes 
naprej ne bodo  več predvajali spornega 
spota Gorenjske banke, ki na neokusen in 
žaljiv način zasm ehuje verska čustva slo
vensk ih  katoličanov. G orenjska banka je 
zlorabila cerkveni zakram ent spovedi za 
ekonom sko propagando in se s tem  norče
vala iz verskih čustev, kar je v civiliziranih 
državah predm et kazenskega prava.

Odločitev nacionalne televizije je d rža
vniška in m odra ter je v skladu s pravili, ki 
veljajo za nacionalne televizije po svetu. 
Killer in Som m eregger od privatn ih  televi
zij pričakujeta, da bodo prostovoljno sledi
le odločitvi TV Slovenija, od Gorenjske ban
ke pa upravičeno zahtevata, da sam a stori 
potreben korak ter um akne sporni spot tudi 
v lastnem  in teresu . N ekateri kom intenti 
banke nam reč že pripravljajo tožbo zaradi 
žalitve verskih čustev. Višina tožbe naj bf 
znašala sto milijonov tolarjev, ki bi jo toži- 
telji namenili v enakih delih Rdečemu križu 
Slovenije in Slovenski Karitas.

Po SKD

Kdo je pravi socialdemokrat?
V dvoran i generalne skupščine Z d ru 

ženih narodov v  N ew  Yorku na kongresu 
Socialistične internacionale (SI) so sprejeli 
ZLSD, bivšo večkrat preim enovano komu-» 
nistično partijo v polnopravno članstvo v 
tej organizaciji. Po besedah  Janeza Koci
jančiča, predsednika ZLSD, je Socialistična 
in ternacionala najpom em bnejše in  naju
glednejše združenje svetovne levice, hkra
ti pa v njej sodelujejo vse najuglednejše de
m okratske leve stranke. Po Kocijančičevih 
besedah  jim je uspe lo  p ridob iti članstvo 
kljub grobem u spotikanju SDS.

N a te obtožbe je Janez Janša odgovoril, 
da je SDS na Socialistični internacionali ja
vno in  a rgum entirano  izrazila svoje p r i
držke do sprejema ZLSD. O d leta 1992 naj 
bi trajala prikrita kam panja ZLSD in njenih 
lobistov proti SDS. „ZLSD je podtalno vo-

Dve poročili 
o povojnih pobojih

Zaradi nesklepčnosti je 13. septem bra 
odpadla seja preiskovalne komisije DZ za 
preiskavo o raziskovanju povojnih množič
nih pQbojev, pravno dvomljivih procesov in 
drugih tovrstnih nepravilnosti, na kateri naj 
bi poslanci n ad a ljev a li s sp rejem an jem  
vm esnega poročila iz, prvega dela preiska
ve o m nožičnih  zunajsodn ih  pobojih  po 
drugi svetovni vojni. Predsednik komisije 
Jože Pučnik je ob tem napovedal, da bo čla
ne kom isije p isno  pozval k oblikovanju  
dveh delovnih skupin, ki naj bi v nasled
njih desetih  d neh  p rip rav ili vsaka svojo

različico poročila o dosedanjih ugotovitvah 
preiskave. Pri sprejemanju vmesnega poro
čila za DZ se komisija že dalj časa ubada z 
zapleti okoli odločanja o vsebini dokum en
ta, ki naj bi ga obravnaval DZ še pred  izte
kom  sedanjega poslanskega m andata. Po
nujena odločitev o p riprav i dveh ločenih 
poročil naj bi razrešila blokado, v kateri so 
se znašli poslanci potem , ko je lansko jesen 
najprej Jože Pučnik komisiji ponudil svoj 
predlog vm esnega poročila, drugo različi
co pa je pripravil M iran Potrč (ZLSD), in je 
večina bila za Potrča.

Sporočili SKD
STAVKA V LITOSTROJU

Slovenski krščanski dem okra ti ostro 
obsojajo postopanje neodgovornih voditel
jev levega sindikata, ki pod okriljem skraj
no levih sil v Sloveniji vzpodbuja stavke v 
Litostroju, da bi neuspešni voditelji staro- 
režimskega sindikata profilirali pred  voli
tvam i na kandidatnih  listah levih strank.

SKD poziva vse tiste delavce, ki so bili 
zavedeni, da prenehajo s stavko, saj bo ta 
uničila delovna m esta pošten ih  in  dela- 
voljnih delavcev, ne pa rešila vseh iz p re
teklosti nakopičenih problem ov.

SKD izraža vso podporo  svojemu ugle
dnem u članu in m ednarodno priznanem u 
gospodarstveniku dr. Jožetu Duhovniku, ki 
se nenehno trud i za varna delovna mesta 
in  za o h ran itev  p ro izv o d n je . O d v lade  
pričakuje, da nem udom a stori kar je v nje-

DVA NOVA POSLANCA

Tone Mizerit

IZ ŽIVLJENJA V ARGENTINI

dila najbolj um azano kam panjo proti naši 
stranki, vse, kar so skrajna slovenska obči
la pisala o SDS, so v poudarjeni in izrazito 
skrajni obliki predstavili m nogim  socialde
m okratskim  strankam  v Evropi", je dejal 
Janša. O sprejem u ZLSD v SI pa je dejal, da 
je bilo zarad i krize v to organizacijo kar 
brez glasovanja v svežnju sprejetih 40 do 50 
strank. Janša je poudaril, da je SI v hudi 
krizi, saj združuje izredno veliko program 
sko različnih strank, od padca berlinskega 
zidu pa se je znotraj nje pojavila tudi teža
va razlikovanja nove socialdemokracije in 
kom unističn ih  strank. Z arad i tega so na 
kongresu  v N ew  Yorku ustanovili krizni 
odbor, ki naj bi do  izrednega kongresa SI 
prihodnje leto pripravil nove program ske 
temelje organizacije.

Po Slovencu

ni pristojnosti in pom aga vodstvu Litostro
ja, da bo zagotovilo sredstva za izplačilo 
plač in drugih osebnih prejemkov delavcev.

Opomba: tik pred  zaključkom lista smo 
zvedeli, da je direktor Litostroja dr. J. D u
hovnik m oral odstopiti in so tako stavka
joči zmgali.

go tovo  je vsa pozornost tega tedna os
redotočena na sindikalnem  področju; na tej 
fronti se odvija eden ključnih bojev za bo
dočnost menemističnega projekta. In to ne 
le z vidika bolj ali manj uspešne delavske 
fleksibilizacije (po domače: grobo okrnjen- 
je delavskih pravic), marveč tud i glede se
danjosti in tud i bodočnosti socialne poveza
ve, ki je M enema postavila ob krmilo d rža
ve kot enega najvažnejših osebnosti konca 
stoletja.

TRIJE STEBRI

Poslanska skupina Slovenskih krščan
skih dem okratov je dobila dva nova člana. 
To sta 39-letni Jože Rajšp iz Lenarta, ki je 
prevzel m andat od nekdanjega poslanca 
Cirila Pucka, ter bivši poslanec SLS, 47-let- 
ni Janko V indiš iz Zgornje Kungote, ki je 
vstopil v poslansko skupino SKD 9. sept
em bra 1996.

Poslanska skupina Slovenskih krščan
skih dem okratov ima sedaj 16 poslancev.

Ako pogledam o dogajanje zadnjih ted
nov, lahko zasledim o nenehno ponavljanje 
nekaterih navidez manjvažnih dogodkov. A 
lahko jih pogledam o tudi z drugačnega zor
nega kota. Razdelimo jih na tri dele.

Prvi: ni m orda važno, če kateri škof ne
koliko kritizira socialno politiko vlade. A če 
številni člani cerkvene hierarhije d rug  za 
drugim  izvajajo kritike na vlado, in končno 
te  kritike najdejo izraz tu d i v form alnih 
strukturah Cerkve, je to važen činitelj.

Drugi: na vojaški fronti je sicer mir. A 
kaj važno je, če sam vrhovni poveljnik vo
jske javno opozori, da če od vlade ne bo pre
jel potrebnega denarja, bo moral odpustiti
12.000 prostovoljcev (o,d 15.000 ki jih ima 
vojska), ker nima denarja niti da bi jih pre- 
h ran ja l, in  da bo v vo jašnicah p u s til le 
najnujnejše minimalne straže.

Tretja: če sindikati posamič kritizirajo in 
grozijo, je nekaj, če pa vse tri sicer različne 
delavske centrale (dve od teh sedaj znova 
formalno zedinjene) napovedo splošno stav
ko za 36 ur, ni to činitelj ki bi ga bilo prezi
rati.

In tako stoje danes stvari. Svojo poseb
no važnost pa zadobe; če se spom nim o ene
ga izm ed temeljnih Peronovih naukov. Ge
neral Peron je, po korporativni miselnosti, 
trdil, da se vsaka močna vlada opira na tri 
stebre: vojsko, Cerkev in sindikate. In pred
sednik M enem ima, te dni, konflikte osre
dotočene na vseh teh treh frontah. Res je, da 
tako vojaška kot cerkvena nista pereči. A ni 
m iru, še manj soglasja, ki bi bilo potrebno 
za „povezavo", kot si jo je stari general 
zamišljal. A sindikalna fronta je v ognju, ki 
ga M enem dosedaj še ni poznal. In nevar
nost obstaja, da se ta ogenj razširi.

Prvotna povezava m ed sindikati in vla
do se je pričela krhati pravzaprav šele zad
nje čase. V začetku je vse teklo tako, kot je 
želel predsednik. Odstranjeni so bili nevše- 
čni vodje, potišane nevšeče kritike, sindika
listi so celo tiho pristali na dejstvo, da je nji
hovo parlam entarno zastopstvo bilo vedno 
manjše. Dejanske je zadnje čase le buenos- 
aireški guverner Duhalde skrbel, da so sin
dikalisti imeli kakega zastopnika v kongre
su. Peron je delal drugače, on jim je priso
dil tretjino mest na parlam entarnih listinah.

Skrajna ofenziva na sindikalne položa
je, ki jo je pred kratkim pričel izvajati p red
sednik Menem, sicer ni sad kake samovolj
nosti, marveč obupni poseg po ukrepih, ki 
naj bi pripom ogli k ureditvi socialnega po
ložaja, ki m u že uhaja iz rok. Dejstvo je, da 
mnogi strokovnjaki smatrajo, da je, na pri
m er, b rezposelnost zato tako velika, ker 
podjetniki niso kos „socialnim stroškom " in 
ker se boje velikih odškodnin, ki jih morajo 
plačati ob odpustu  delavca, in podobno. Da 
se to odpravi, naj ne bo teh socialnih p r i 
vilegijev". Stran z njimi, pa ne bo več brez
poselnosti.

Mimo dejstva, da je taka m iselnost kaj 
naivna, zabeležimo še, da jo gospod pred
sednik izvaja kaj svojevoljno. Ko bi celoten 
položaj narekoval poizkus dialoga in iskanje 
vsaj m inim alnega soglasja, on skuša vse 
urediti avtokratsko, in se potem 'huduje, če 
sindikalisti teh stvari ne sprejmejo, kot si jih 
je on zamislil. „Kdo vlada v državi, sindika

listi ali jaz" pravijo, da je zabrusil Duhalde- 
ju, ki je skušal zgraditi neki m ost m ed sin
dikati in predsednikom . Tako je prišlo do 
položaja, ko sindikalisti le čakajo, da bodo 
s stavko predsedniku pokazali svojo moč, 
M enem pa le čaka, da bo koj po stavki, kar 
z dekreti, uredil celotno vprašanje delav
ske fleksibilizacije, Tako, seveda, ne bomo 
prišli daleč.

NI MESTA ZA PUSTOLOVSTVA

Spričo vseh težav, na katere naletava 
vlada zadnje čase, ni čudno, da se je v ne
katerih krogih pričelo govoriti o „fujimori- 
zaciji". Kaj da pom ni ta čudna beseda? Nič 
drugega kot izvajanje vlade na način, kot ga 
je začel perujski predsednik Fujimori. On je 
svojčas razpustil parlam ent in pričel vlada- 
di po dekretih. Seveda, za to je imel precej 
močno ljudsko zaslom bo in pa privolitev 
oboroženih sil.

Malo verjetno je, da je predsedniku Me- 
nem u padlo v glavo, da bi kaj takega izve
del v Argentini. Zlasti ne s.edaj, ko se je del
no rešilo vprašanje peronistične večine v po
slanski zbornici. Preteklo sredo je namreč 
v lada dosegla lasten quorum , in potrdila 
potrebne davčne zakone, po želji gospodar
skega ministra. Ni pa rečeno, da kdaj v bo
doče kaka podobna poteza ne bi bil vablji
va za predsednika. Treba je le domnevati/ 
da bi po parlam entarnih volitvah prihod
njega leta peronizem  izgubil lastno večino 
v poslanski zbornici, kar ni tako težko am
pak precej možno. V tem prim eru bi pred
sedniku preostalo le sporazum eti se vsaj z 
eno izmed velikih opozicionalnih strank, al1 
pa voditi državo, ne da bi podvzem al pre
več spornih ukrepov.

Vsekakor, za kaka pustolovstva danes ni 
mesta v argentinski politiki, in jih verjetno 
tud i ne bo v bodoče. Zato tudi ni čudno, da 
so vsi vladni predstavniki v en glas zanika
li, da bi sploh obstajala m ožnost kake „fuji- 
morizacije" in so pripisali začetek teh govo
ric kakem u sovražniku vlade.

Vlada sicer res ne potrebuje sovražni
kov. Dovolj ima s problemi, ki jo tarejo iz 
dneva v dan. Na gospodarskem področju so 
zadnje dneve objavili, da bo državni deficit 
večji, kot pa smo si ga zamišljali. Cavallo ga 
je napovedoval v višini 5.000 milijonov do
larjev. Roque Fernandez pa sedaj trdi, da bo 
dosegel kar 1.000 milijonov dolarjev več. 
Kako to financirati, je vprašanje. Od tu  vsi 
novi davčni ukrepi. A najtežji problem  ni/ 
kaj storiti letos, marveč kako prestati priho
dnje leto, ko bodo obroki za plačevanje zu
nanjega dolga izredno veliki, tako kar se tiče 
obresti kot kar se tiče glavnice.

Kot doslej bo tud i prihodnje leto rak 
rana argentinskih državnih računov pokoj
ninski sklad. Zato že sedaj pripravljajo načr
te za preureditev . V te načrte spada tudi 
globoka sprememba v ustroju socialnega za
v o d a  za u p o k o jen ce , bolj z n a n eg a  kot 
PAMI. T renutno je v d ržav i 4,3 milijona 
upokojencev, in PAMI ima mesečno izgubo 
37 milijonov dolarjev, in celotni dolg znaša 
1.200 milijonov dolarjev. Bramer Markovič 
je že osmi interventpr odkar je M enem na 
vladi. Dejstvo je, da so doslej vsi prejšnji ali 
se preveč redili pri koritu, ali bili preveč 
neuspešni, ali pa oboje. Seveda, upokojenci 
se boje, da bo vsled preustroja PAMI izgu
bil dosedanjo operativno moč in da bodo 
oni prepuščeni, kot že tolikokrat, sami sebi/ 
z vsemi svojimi težavami.

To pa tud i negativno vpliva na bodoči 
politični razvoj peronizma. Saj so nekateri 
sindikalni vodje že konkretno zagrozili, d«1 
če bo Menem preveč obračal hrbet delavs
tvu, „bomo pa volili drugo stranko". Ako bi 
kaj takega sklenili upokojenci, bi bila uso
da peronizm a zapečatena. Prihodnje, leto &  

bo pokazalo, kako in kaj.
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PR E T E K L O ST  IN  P R IH O D N O S T o >
Rad bi danes z vam i pregledal, kaj se je 

v slovenski državi že zgodilo, kaj se še ni 
>n kaj bi se moralo zgoditi, da bomo s slo
vensko državo bolj zadovoljni.

POGLED NAZAJ

Pričel bi s tem, kaj se je zgodilo. Ko je 
Padel berlinski zid, je padel na obe strani 

imata težave zaradi njega tako Vzhodna 
kot Zahodna Evropa. Zaživeli smo z veli
kim upanjem, da 'se bo veliko stvari v kra
tkem času lahko spremenilo. Lahko bi re
kli, da se je pojavila nova utopija, v kateri 
smo želeli, da bom o prišli do resnice, do 
Pravice, do d em o k ra c ije /d o  novega go
spodarskega reda, do pravne države, skra
tka do velike drugačnosti. N a p rv ih  d e
mokratičnih volitvah se je to pokazalo, saj 
so povsod v Vzhodni Evropi volili nove po
litične sile. V drugih  volitvah se je pokaza
la še nostalgija po starem, obljubljena deže
la se ni še zgodila in skoraj povsod so voli
li neglede na to, kako daleč je segla priva
tizacija in denacionalizacija, stare politične 
sile.

Zakaj se je to dogodilo? O dgovoril bi 
samo za slovenski primer. Slovenski komu- 
aisti so okoli leta 80 napravili zelo natanč
ne študije o slovenskem gospodarstvu. Že 
takrat, dobrih  deset let p red  uvedbo  de
mokracije, so ugotovili, da je zaposlenih v 
Sloveniji vsaj eno tretjino preveč, ponekod 
tudi več kot 50 procentov. Vendar tovariši 
niso zdravilil slovenskega bolnega gospo
darstva, hodili so iz reform e v reformo, iz 
°bljub v obljube, pa vendar v čedalje večje 
težave. Dokler niso sklenili, da bodo sesto
pili z oblasti, so vzdrževali socialni m ir ter 
kupovali storitve z dom ačo inflacijo in se 
vzdrževali tako, da smo imeli polno zapos
lenost, vsi redne plače neglede na to, koliko 
je kaka firma prodala. Tako do leta 90 nis
mo poznali podjetij, ki bi propadla. Vse je 
Ogledalo v redu  in se bom o teh časov spo
minjali, kakor se najstarejši m ed nam i spo
minjajo Avstrije, za katero še sedaj pravijo, 
da je bilo pod njo najlepše živeti.

Potem pa je prišla demokracija, ki si jo 
tasti partija kot svoj izum, svojo dopustitev, 
kot izraz svoje dem okratičnosti in videnja 
novih časov. Dve leti so bili v opoziciji, kar 
•mdeva parlam ent, v ekonomiji pa so ohra
nili pretežno svoje položaje in s tem  svoj 
Vpliv. Nova oblast je m orala jasno poveda
li- kako je z našo produktivnostjo, s takimi 
Podjetji. Začela se je nezaposlenost. Podje
tja so pričela procese zdravljenja; kdor je 
Pričel prej, je tudi prej prišel iz vode. Im a
mo podjetja, ki so po zdravljenju zaposlila 
večje število ljudi, kot so jih imeli prej, ne
katera pa so v prvem  krogu odpustila tudi 
Več kot 50 procentov delavcev. Stare poli
tične sile so imele uspeh s propagando, češ, 
kako je bilo prej bolje, ko ste imeli vsi služ
be, prejemali denar v redu, zdaj pa poglej
te, kaj vam  je prinesla demokracija.

V Sloveniji ni bilo drugače kot na Polj- 
skem, Slovaškem  ali M adžarskem , ko so 
ijudje na javne raziskave odgovarjali, da je 
mio prej boljše, razen na Češkem, pa tudi 
tam je dem okratična koalicija do d rug ih  
Volitev veliko izgubila, čeprav je imela maj
hno nezaposlenost. Zaradi nizkih plač so 
j^je tudi tam volili spet stare sile. Torej tudi 
t-eška, ki je imela prej strašni pritisk Sovje
tov, ni zdržala. Praktično nim am o države, 
v kateri ne bi šlo politično nihalo v drugem

tretjem krogu zopet nazaj.
Prve v lade so uved le  h itro  d inam iko 

sprememb na gospodarskem , socialnem in 
Političnem področju, začele zdraviti gospo
darstvo, omejevati javno porabo, se spopri
me s preteklostjo, ponekod so popravili kri
lc e ,  ponekod ne.

Ko so stare politične sile prevzele v dru- 
§em krogu m andat, so to dinam iko priče
to manjšati, iz te nove gospodarske, social

Loj ze Peterle,
predsednik Krščanskih demokratov, 
v Slovenski hiši, 19. septembra 1996

ne in politične zgradbe so pričele jemati po 
sam ezne opeke. Zadeve so se nekolike za
sukale nazaj, ne pa popolnom a in se tudi 
ne bodo, a dinam ika je p ropad la  in v tej 
situaciji ne še čisto privatiziranega imetja se 
je dalo .še naprej krasti. Glede na to, da so 
na oblasti povsod  stare sile, sm o se zelo 
dobro odrezali na občinskih volitvah, kjer 
se uvaja temeljna demokracija. Zato im am  
upanje, da se bodo naslednje volitve podo
bno  zasukale  k novim  političn im  silam , 
kajti v tem  m andatu  sta re sile tu d i niso 
mogle uresničiti pravljic ozirom a pričako
vanj ljudi, ki se spet selijo proti desni ali sre
dini. Vendar ni nobene garancije, da bi po 
tretjih volitvah nove politične sile dosegle 
takšne rezultate in  tolikšno družbeno soži
tje, da bi dobile še en m andat, ki je potre
ben, da bi postavili zadostne temelje v vseh 
državah, zlasti v naši, ki je stara komaj pet 
let.

POVRATEK V STARO

Poglejmo nekoliko podrobneje sloven
ski primer. Tudi iz vaših vrst slišim večkrat 
vprašanja, kaj je bilo z Demosom, zakaj je 
razpadel, kdo je za to kriv, in tako naprej. 
Ko smo stopili v to koalicijo, sm o bili po
zorni na ljudi, ki so bilo tedaj v ospredju, 
p re d se d n ik  p a rlam en ta  dr. Bučar, S po
m enka Hribar, in drugi. Demos je dosegel 
nekatere velike uspehe, slovensko državo, 
priznanje, postavil slovensko vojsko, slo
venski denar, dosegel gospodarsko rast, do
segel zaupanje na tujem, zlasti zaradi kr
ščanskih dem okratov. S tega v idika je za 
norm alno  politično pam et povsem  nera
zum ljivo, zakaj je znotraj samega Demosa 
prišja m isel ozirom a predlog, da je treba 
Demos ukiniti, da je opravil svoje zgodo
v insko  delo , treba je pom ešati karte  na 
novo. Po vsem, kar smo doživeli, slišali ali 
brali, predvsem  knjige dr. Bučarja in Rupla, 
pa do dogajanja z razstavljanjem Slovens
ke dem okratične zveze, pri katerih so bili 
na prv ih  šestih  m estih  sam i kom unisti z 
R uplom  na čelu, Bučarjem, Požarnikom , 
Hribarjevo, Janšo, kasneje Bavčarjem itd. vi
dim o stvari drugače in razum em o, zakaj ni 
bilo tam  prostora za človeka brez takšne 
preteklosti. Treba se je spom niti, da je klic 
Ustavite desnico prišel od Demosa samega, 
Spomenke Hribarjeve, ki je bila nosilna čla
nica Slovenske dem okratične zveze. Iz te 
stranke, ki se je pozneje razdelila, so p ri
šli tud i d rugi klici, ta stranka je počila po 
vprašanju privatizacije, tudi odnos do  em i
gracije je bil za to stranko vprašljiv. Ko sem 
poklical k sodelovanju dr. M arka Krem žar
ja, gospoda Petra Klopčiča, dr. Bernika, so 
ti ljudje doživeli d iskvalifikacije iz v rst 
SDZ, češ kaj pa ti delajo tukaj, ali nim am o 
dovolj naših sposobnih.

Demos se je ukinil sam. Podprle so to 
idejo stranke, ki so jo vodili bivši komunisti 
Rupel, Pučnik, Plut, Zeleni, SDZ in Social
dem okrati in so skupaj s partijo, ki se je 
tedaj im enovala še Stranka dem okratične 
prenove, podprli Drnovška. Preživel sem 
dve nezaupnici, tretje ne. Če danes berete 
Rupla ali Spomenko, boste videli, da jih je 
težilo že od našega nastanka to, da je k r
ščan sk a  d em okrac ija  sp loh  n as ta la . Za 
SDZ je bilo veliko presenečenje, da je Kr
ščanska dem okracija  dob ila  največ g la 
sov pri volitvah in ji je zato pripadlo  m es
to predsednika vlade. Zato so že prej štu
dirali, kako bi popravili to situacijo, zato je 
bil tedaj dan predlog, da bi jaz šel v parla
ment, Bavčar na m esto predsednika vlade,

Bučar pa na ustavno  sodišče. Bučar celo 
pravi, da je bilo treba podreti Peterleta, ker 
sicer bi krščanski dem okrati vse pospravi
li. Janša in Pučnik danes javno priznava
ta, da je bila to.največja napaka slovenske 
pomladi. Vrč se je razbil. Leva stran Demo
sa je prispevala, da so stare sile prišle spet 
na oblast. N i jih skrbelo, kaj bo z liberalci, 
ki so bili m ladi kom unisti in so pretežno še 

- sedaj, am pak  kaj bo z nam i, da ne bi mi 
dobili preveč moči, kajti vedeli so, da se bo 
na pogorišču nekdanje Slovenske ljudske 
stranke gotovo nekaj zgodilo, in to je bila 
SKD, s katero se je zgodovinska SLS 15. 
maja 1992 združila na kongresu. Vesel sem, 
da se je to zgodilo in smo tako povezali sile, 
ki gredo skupaj.

Težka napaka je bila, da se je Demos 
sam ukinil, pohodil sam  sebe, d ruga pa je 
bila, da kljub vsem poskusom  ni prišlo do 
združitve tistih dveh strank, ki prihajata iz 
istih vrednot in si postavljata iste cilje, to je 
zd ruž itve  ali vsaj konfederacije SKD in 
SLS.

O KOALICIJI

Danes marsikje poslušam o m oralizira
nje, zakaj smo skupaj z Drnovškom. Njega 
nism o postavili mi, postavil ga je levi del 
Demosa, mi tudi nism o hoteli iti v vlado, 
čeprav nas je zelo vabil. Govoril je, da bi šli 
poleg samo zaradi formalizma, a odgovo
rili smo m u, da grem o sam o zarad i česa 
načelnega. Končno smo šli zraven skupaj s 
socialdemokrati, tudi Podobnik je še imel 
m in istra  za gosp o d arsk e  odnose. Mi in  
Grosovi liberali smo bili edini, ki sm o bra
nili načelno držo  in  šli kot taki na volitve. 
Tam se je zgodilo, da so stranke, ki so po
tegnile s starim i silami, prepolovile število 
glasov, socialdem okrati s 7 na 3,5%, Podo
bnik s 15 na 8, narodni dem okrati so sko
raj izginili, m edtem  ko sm o mi popravili 
svoj rezultat. P rvi teden, ko je nastopila 
nova vlada, so si „kupili volitve", kot temu 
rečem. S pristankom  socialdem okratov, 
zelenih in drug ih  so dvignili plače v adm i
nistraciji, policiji, vojski, podražili državo in 
dvignili javno porabo, ki smo jo mi popra
vili na 41%, kar je bil velik uspeh. V prvem  
tednu vladanja so jo zvišali na 50% in še 
sedaj ni bilo tega mogoče znižati pod 46%, 
čeprav je evropska želja doseči vsaj 40%.

Na drugih  volitvah je v tej situaciji p ri
šlo do’ velikega uspeha liberal-dem okra- 
tov, ki so jih videli ljudje kot nekaj, kar ne 
diši po polarizaciji, kajti ta stranka se je 
uspela predstav iti kot sredinska, neobre
m enjena in neideološka stranka. Mi sm o 
vseeno napredovali in smo edina stranka, 
ki iz volitev v volitve rastemo. N a teh voli
tvah se je zgodila prevara: kot tem u pravim  
„leva glava na desnem  telesu" - Jelinčič, ki 
je dobil 12% glasov z gesli kot: vse kom u
niste ven, vse Bosance ven itd. Bojim se, da 
se da ta procent s kakim  m očnim  zvoncem 
potegniti še v kako drugo smer. To je pač 
dejstvo  našega  po litičn eg a  p ro sto ra , ki 
nima prave izoblikovanosti po polstoletni 
vladavini totalitarizm a.

Tako smo prišli do vprašanja kot d ru 
ga najmočnejša stranka z največjim števi
lom članov in krajevnih odborov, ali vsto
piti v koalicijo ali ostati Zunaj. Sklep, ki je 
bil sprejet v navišjem organu stranke, sve
tu SKD, je z veliko večino sprejel odločitev 
za koalicijo. Podpisali sm o pogodbo sam o 
z Drnovškom in potem  z Janšem, z D rnov
škom  pa sm o se d o g o v o rili,  d a  lah k o  
štiri ministre poišče izven teh partnerjev. Ta

se je odločil, da vse štiri po išče znotraj 
Z družene liste, kjer ni maral ljudi z razvi
dno preteklostjo, in je z njim i podpisal ne
kaj, česar nisem  nikoli videl. Imeli smo ču
dno situacijo, da formalno nismo bili z nji
mi v koaliciji, de facto pa smo bili. Dejali 
smo: Petinštirideset let opozicije nam  za
dostuje. Zdaj, ko je demokracija, se bomo 
borili na vseh frontah in skušali storiti na
jveč mogoče.

Z  izredno težavo smo prišli do prom et
nega ministrstva, morebiti zato, ker so tam 
ceste, ki jih vsaka občina potrebuje. Tam 
smo dosegli dobre rezultate. N i bilo m ož
nega pogovora o šolskem m inistru, tam  so 
pač vrednote, vzgoja; nekaj težav smo ime
li, ko smo zahtevali notranje m inistrstvo. Z 
zunanjim  ni bilo težav ne s kmetijskim, ki 
sm o ga z veseljem  sprejeli, s*j za nas je 
km et več kot kmet, je tudi kultura, tradici
ja. Tako smo dobili kar dobra m inistrstva 
in smo tam  na vseh področjih nekaj dose
gli. Če si zaraven, lahko nekaj dosežeš, če 
te ni, imaš zmeraj prav, a nobenega rezul
tata. Če si v opoziciji, lahko tečeš z  vsakim, 
ki meni, da je kaj narobe, nisi pa zraven, 
kjer se z 51 % dela za neki projekt. Kljub 
tem u, da smo dobro vodili prvo vlado in 
pom agali slovenski državi, ljudje v tako 
kratkem  času še niso prišli do občutka za 
pozicijo. Slovenec je vedno bolj opozicijski, 
je raje proti kot pa za. To je -narobe in  je 
treba vzgojiti novo politično kulturo. Mi pa 
smo dejali, da gremo v vlado, ker smo za 
rezultate, bili pa smo proti tem u, da bi sta
re politične sile pod d rug im  im enom  še 
naprej držale vso oblast.

Nadaljevanje prihodnjič

(Lektoriralo in z naslovom in podnaslovi 
opremilo uredništvo)

M ogoče vas bo 
zanim alo 

zv edeti, da...
— da bosta avtorja dela Who is who of 

Slovene Descent in the United States 1993, 
profesorja Rado Lenček in Jože Velikonja, 
ki sta dobila za to publikacijo nagrado Vs
tajenje, začela pripravljati novo izdajo tega 
'dela, ki naj bi šlo v tisk spom ladi 1998...

— da je v zbirki arhivskih dokum entov 
VIRI izšla publikacija o neznanem  dogaja
nju v partizanski bolnici „Franji", ko je bil 
zaradi neutem eljenih ovadb zdravnik  dr. 
Volčjak aretiran, zdravnica dr. Franja Bojc 
(po kateri se je bolnica imenovala) pa začas
no  odstran jena iz bolnice in podv ržena  
preiskavi...

, — da bo bivši tržaški župan , voditelj 
Liste za Trst, evropski parlam entarec, v id
ni framason in pisatelj Manlio Cecovini dal 
intervju za slovensko kulturno revijo Ce
lovški Zvon...

— da je Zgodovinski arhiv v Celju iz
dal kot svojo prvo študijo delo Milka Miko- 
le Sodni procesi na Celjskem 1944-1951 s po
drobno kritično obdelavo dogajanja v par
tizanski in socialistični justici tistih let (z 
osebnim kazalom )...

— da je Krekova banka zaznam ovala v 
zadnjem  času velik vzpon, saj je 1.1993 za
poslovala 32 ljudi, zdaj jih že 120, do kon
ca leta naj bi imela 154 zaposlenih...

— da bodo letos avgusta začeli graditi 
v Ptuju most čez reko Dravo...

— da so se zadnji čas po slovenskih re
kah zelo razm nožili korm orani, in to na 
veliko nejevoljo ribičev, ker se te velike pti
ce hranijo samo z ribam i...

— da je bilo med zadnjo vojno samo na 
Poljskem 940 delovnih taborišč za Ž ide...

Mladika, Trst, št. 7
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PISMA BRALCEV

K d o  m e š a  „ $ t r e n e " ?
(Uredništvu Svobodne Slovenije: čeprav je tale dopis nekoliko obširen zaradi dolgih, a vendar 

potrebnih citatov, prosim, da se objavi v rubriki bravcev, da takd podpisani prevzame vso odgo
vornost zanj.)

G ospod urednik! Sem eden tistih emi
grantov, ki jih domovinski politični t r e n u 
tek" še vedno močno zanim a in sem  pre
pričan, da tud i m arsikaterega od bravcev 
Svobodne Slovenije. Kot je naravno zame, 
ki sem  še iz časov pred slovensko osam o
svojitvijo član tedanje Slovenske ljudske 
s tran k e  in  n jene nasledn ice  SKD, želim  
strankam  Slovenske pom ladi — to so tako 
im enovane Peterletova, Janševa in  Podob
nikova — na bližnjih volitvah karseda ve
lik uspeh.

U pam  tudi — če že o tem nisem popol
nom a prepričan —, da obstoji v v rhu  vseh 
treh strank kak tihi (in nesebični) sporazum  
o prim ernosti politike imeti „dve železi v 
ognju" in bo takem u pristanku  prim erno 
tudi nastopanje v volilnem boju.

V volilnem u u sp eh u  dem okra tskega 
tabora naj — se razum e —  po svojih močeh 
pripom ore tud i emigracija; obenem  pa je 
jasno, da bodo dediči enoumja marsikaj sto
rili, da se zaseje seme razdora m ed nas, nji
hove nasprotnike. Zato pa m ene skrbi, da 
ne bi naša emigracija prezrla te nevarnosti 
in je ne bi upoštevala, kot je treba.

V takem  razm isleku so m e nam reč po
trdili dve izjavi znanih dom ovinskih poli
tikov in trditve tud i znanega časnikarja, ki 
so m e po naključju skoraj istočasno zbodle 
v oči. Mnenja teh avtorjev so po svoje za
nim iva in bodo za pozornega bravca tudi 
sm iselno povezana.

Prva je izjava Franceta Bučarja in jo je 
prineslo (se zdi, da kot opozorilo!) dom o
bransko in nestrankarsko glasilo Tabor v 
svoji letošnji julijsko — avgustovski števil
ki na strani 190.

Glasi se takole:

Velika koalicija je predvsem  vladavina 
ene stranke...

Ko se je Krščanska demokracija podala 
na pot sedanje koalicije, je tudi po vsebini 
m orala  p o sta ti takšna, ko t so partne rji. 
Največja tragedija Slovenije je ravno v tem, 
da zelo pom em bni del potencialne opozi
cije sodeluje z vlado in jo podpira. To ni le 
NAPAČNA POTEZA, TO JE TRAGEDIJA.

V prašanje: Ali je m ogoče ob likovati 
učinkovito opozicijo brez SKD, sledi odgo
vor:

To je m ogoče. K RŠČA N SK A  D E 
MOKRACIJA PA ZARADI TEGA UTEG
NE PROPASTI. PARADOKS JE V TEM, 
DA MORA KRŠČANSKA DEMOKRACIJA 
KOT STRANKA PROPASTI, ČE HOČEMO 
PRITI DO DEMOKRACIJE: Dem okratične 
sile se lahko spet povežejo na osnovah, ki 
so vodile gibanje za  preporod Slovenije.

N i težko našteti cele vrste dogodkov, na 
podlagi katerih se enopartijska preteklost 
pod drugim i imeni, vendar večinoma z is
tim i ljudmi, nadaljuje tudi v našo sedanjost 
in prihodnost.
(Slovenec, intervju s Francetom Bučarjem)

D ruga izjava pa vsebuje osebne in po
litične (dis)kvalifikacije, ki jih na račun  
Franceta Bučarja proži (lahko rečemo: tudi 
kot opozorilo) Danijel M alenšek, ki je član 
ozirom a somišljenik Janševe stranke. Dobi
m o jo v Sobotni prilogi DELA od 29. junija 
1996 in spada v vrsto polem ičnih zapisov 
(v tem prim eru Bučarjevih) o' p ropadu  ve
likega slovenskega podjetja ISKRA.

Strelja pa M alenšek takole:

„Do tega ,lucidnega' spoznanja ni prišel 
kdorkoli, am pak (Bučar), velik poznavalec 
naše pretekle in sedanje stvarnosti. Človek,

£  GOSPODARSKI VESTNIK
Slovenske Latinskoameriške Trgovske Zbornice

ki je bil ves čas v središču dogajanja. Z nje
m u značilno lucidnostjo in bohinjsko trm o 
je prehodil pot dijaka „klerikalnih" Škofo
v ih  zavodov, partizana in  neposrednega 
udeleženca „zaključnih" dogajanj 1. 1945. 
kapetana Ozne (Udbe), človeka, ki je delal 
z M ačkom , ta jn ika Skupščine LRS, ki je 
lahko za „štiri leta naprej" napisal zap is
nike in sklepe te skupščine, profesorja p ra
va, ki je lahko „pooblaščeno" predaval o 
rečeh, zaradi katerih so šli drugi v zapor, 
on pa je za nagrado pridobil avreolo disi
denta...

...Človek, ki je bil kot predsednik tega 
parlam enta v prostopku razrešitve, ker je 
zagovarjal kon tinu iteto  jugoslovanskega 
pravnega režim a v Sloveniji in  v številnih 
ključnih zadevah rušil dogovorjeno politiko 
Demosa na področju privatizacije in ker je 
vgradil v ustavni sistem številne dvomlji
ve „varovalke", človeka za katerega nihče 
jasno ne ve, v  kateri politični stranki trenut
no deluje in kakšne vrednote pravzaprav  
„zdaj"  zagovarja in  katere je „prerasel". 
Takšna „razvojna" pot g. Bučarja je logič
na in jo prepričljivo sopotrjuje njegova apo- 
logetka Spomenka Hribarja...."

\

Tako Malenšek! Hujša kanonada pa je 
ha Bučarja naperjena na straneh letošnjega 
junija izšle knjige, Kučanov klan, ki s svo
jimi „eksplozijami povzroči' pravo razdeja
nje na njegovem (Bučarjevem) „im idžu". S 
taki mile zadetki, na primer:

„... razvoj dogodkov pa je pokazal, da 
je (Bučar) naredil nekaj katastrofalnih na
pak in da je bil Demos p rav  zato ob oblast" 
(str. 16).

„N e bi bilo nič čudnega, če bi se kdaj 
izkazalo, da je po  svoje tu d i on  (Bučar) 
služil organizaciji" (se pravi: rdeči mafiji — 
n. op.).

„... dr. France Bučar, eden Demosovih 
funkcionarjev najodgovornejših za neus
peh tranzicije" (str. 123).

Na to pa še vse tole:

„Je bil (Bučar) človek, ki je zaradi m la
dostniškega prepričanja ostal politični ujet
nik starega režima?...

...Kot predsednik parlam enta se je odlo
čno u p rl tem u, da bi novi režim  ostreje 
opravil s kom unistično preteklostjo in ne
katere od pripadnikov stare nom enklatu
re zarad i napak poklical na odgovornost. 
Takrat (je) naredil eno od največjih uslug 
partiji, kar jih je lahko, 
j ...Je takrat branil samo sebe ali pa tudi 

svoje nekdanje „tovariše" iz posebnih par
tizanskih enot?...

V zadnjem  času je prišlo na dan dovolj 
podatkov, ki kažejo, da ne m ore kar tako 
zam ahniti z roko in reči, da v obdobju svo
jega udbovskega delovanja ni vedel, kaj 
počne. Človek, ki je bil politični kom isar v 
Koroškem odredu, ki je bil v enotah Knoja 
in ki je prostovoljno (in bržčas pri polni 
zavesti) stopil v Ozno, od tam  pa pozneje 
v Udbo, je že m oral vedeti, za kaj je šlo pri 
njegovem delu. Vsekakor pa je videl pos
ledice svojih dejanj. To so bili tisoči depor
tirancev, ki so jih na celovški železniški 
postaji vkrcavali v vlsfce in katerih končna 
postaja so bili kočevski gozdovi. Tam pa je 
p r iš la  na v rs to  eksekucija  po  k ra tk em  
postopku. Tako je um rlo najmanj 10 do 12 
tisoč dom obrancev, ki so se v zadnjih dneh 
po  k oncu  vo jne  z n a š li na av s trijsk e m  
K oroškem  in niso računali, da jih bodo 
A ngleži izročili jugoslovansk im  p artiza
nom. Težko je verjeti, da je Bučar mislil, da 
jih vozijo v Dolenjske toplice, čeprav so bili

MAJA JE BILO 11-8.321 BREZPOSEL
NIH, kar je za 1,3 odstotkov manj kot m e
sec preje. Kljub tem u pa se je na zavod za t  

zaposlovanje vpisala 31.631 brezposelnih
PORABA GOVEJEGA MESA SE JE 

ZMANJŠALA. Po pojavi bolezni norih krav 
se je v Sloveniji zm anjšala poraba goveje
ga mesa na prebivalca od 20 — 30 odsto
tkov. V začetku junija je Slovenija vozila 44 
ton telet, 50 ton zm rznjene govedine in 356 
prešičjega mesa.

SUHOROBARSKA CESTA ZDRUŽUJE 
OBČINE. Tudi Velike Lašče so se priključile 
akciji, ki jo vodi Vitra, središče za rav-no- 
težen razvoj občin Loška Dolina, Cerknica, 
V rhnika, Borovnica, Ig, Ribnica in  Laški 
potok. Razvojni načrt, ki ga izvaja Vitra 
skuša podpreti ozaveščenje odraslih in mla
dine, s pozitivnim i vrednotam i prostovolj
nega dela ter pomočjo odraslim  in onem o
glim.

247 STANOVANJ IN 900 GARAŽ. Na 
velikem stavlišču, kjer so se za Bežigradom 
šopirile sive stavbe vojašnic, rastejo nove 
stavbe. Zaenkrat so na 60.000 kvadratn ih  
m etrih v načrtovanem  času zgradili 247 sta
novanj in 900 garaž. To je prvi del soseske 
Bežigrajski dvor.

83.335 MILIJONOV TOLARJEV IZGU
BE so „pridelali" v podjetju M ura v prete
klem  poslovnem  letu. Delničarji so skleni
li, da se izguba krije iz rezerv družbe, za 
1996 pa pričakujejo izid z dobičkom.

RAZSTAVO DOMAČIH OBRTNIKOV 
so odprli v N ak lem /k i praznuje letos 755 
letnico nastanka. Na razstavi so svoje znan
je in ustvarjalne sposobni predstavili nakel-

m ed celovškimi „odpravniki vlakov" ver
jetno tu d i taki.

Bučar svojih „zgodnjih  službenih  de
janj" ni nikoli prepričljivo pojasnil in  se je 
neposrednim  vprašanjem, po čigavi volji se 
je jeseni leta 1945 znašel v enotah  Knoja 
(potem  pa v Ozni itd.), zmeraj izogibal. V 
intervjuju v tedniku M ladina je v začetku 
leta 1992 dejal, da je bil sprva partizan na 
G orenjskem , nato  naj bi njegov bataljon 
poslali na Koroško, po um iku od tam pa naj 
bi njegova enota — in on sam  — avtom a
tično postala del Knoja. Toda očitno je bilo 
nekoliko drugače: obstaja oseba (nekdanji 
oficir Knoja), ki pravi, da je spom ladi leta 
1946 zakulisnem u šefu „vsega nastajajoče
ga" v Sloveniji Ivanu M ačku osebno pripo
ročil m ladega poročnika Franceta Bučarja, 
da bi prevzel pom em bno m esto v tajni po
liciji. Šlo je za zasliševanje ujetnikov iz skri
vnih zaporov Knoja v P restranku pri Pos
tojni, o katerih doslej v javnosti še ni bilo 
skoraj nič slišati in  kjer so bili zaprti pred
vsem  tujci, povečini Italijani. Viri pravijo, 
da so bili to predvsem  »likvidacijski zapo
ri" in da so v njih zaporniki izginjali brez 
vsakršnih obsodb...

...Bučar naj bi p riše l na m esto  zasli- 
ševalca in prevajalca za tuje zapornike, ker 
je omenjeni oficir Knoja na vsak način ho
tel proč, saj ni mogel prenašati tega, kar se 
je dogajalo po zaporniških celicah. Vendar 
ga Maček ni spustil. Za zasliševanje tujcev 
so nam reč potrebovali nekoga z dobrim i 
živci, poleg tega pa je m oral obvladati še 
kak drug  jezik razen slovenščine. Maček je 
oficirju, ki želi še vedno ostati neimenovan, 
dejal, da lahko od ide  na d rugo  delovno 
mesto, če prej poišče nekoga, ki bo prevzel 
njegovo delo. Nekaj časa ni mogel najti pri
m erne osebe, zatem  pa je natančno pregle
dal kadrovsko listo oficirjev Knoja in opa
zil poročnika Bučarja. Poklical ga je in m u 
povedal, da ima delo zanj, m u priznal, da 
bo najbrž „na začetku nekoliko krvavo, a da 
bo potem  v redu", in se z njim zm enil za 
čimprejšnji prihod v Ljubljano. Tako se je 
potem  tudi zgodilo.

ski obrtniki, podjetniki in umetniki. Prava 
paša za oči pa je bil razstavni prostor šol
ske mladine. Praznovanj#je spremljala vr
sta kulturnih in zabavnih prireditev.

NOVA TISKARNA ZA CELOVŠKO 
MOHORJEVO. 5. julija so slovesno odprli 
p ro sto re  nove tiskarne v V etrinju. Novi 
prostori so dovolj veliki prim erno razdel
jeni da je v njih veselje delati, konkurenca 
je res velika, a m oderni M ohorjevi tiskarni 
se verjetno ni bati, da bi ji zm anjkalo dela. 
V njej tiskajo Nedeljo in  Naš tednik, Druži
no in dom  in Celovški zvon. Poleg tega pa 
še druge publikacije, seveda pa tudi knjiga 
in vsakodnevni uporabni material.

NO VA  ELEKTRARNA  V TRENTI- 
Zgradili so jo na rečici Krajcarica domačini 
iz doline Trente, s čim er so izvedli solidar
nostno dejanje po vzoru Janeza Evangelis
ta  Kreka. 51 p reb iva lcev  iz do line  se je 
združilo v zadrugo Soča, ki je bila nosilec 
gradnje nove elekrarne. Prispevali so z de
narjem, delom  in m aterialom. Celotna na
ložba je stala okoli 180 milijonov tolarjev. 
10 odstotkov je podarila neka Švicarka, zal
jubljena v T rento/Prihodki elektrarne bodo 
znašali okoli 20 milijonov tolarjev.

VALUTNI TEČAJ V SLOVENIJI
17. sep tem b ra  1996

1 dolar 135,00 SIT tolarjev
1 marka 89,26 SIT tolarjev
100 lir 8,83 SIT tolarjev

V M ladini je (Bučar) priznal, da je »ne
kega dne prejel telegram ", v katerem  je bilo

zapisano povelje, da se mora takoj oglasiti 
v štabu Knoja v Ljubljani. Tam  naj bi ga 
počakali že na postaji in odpeljali n a ra v n o s t  
v Slavijo, kjer je imel sedež (dokler je bil še 
m lad) »starec s pištolo". Bučar se je v in
tervjuju celo pohvalil s hitro avdienco pri 
Mačku. Ta naj bi ga bil nem udom a sprejel 
čeprav so takrat ljudje v njegovi predsobi 
na sprejem čakali tudi po več dni (to so bile 
predvsem  ženske, ki so si p rizadevale iz 
zaporov  sprav iti po krivici zaprte  može/ 
preden, bi jih postrelili)...

...Peter U rbanc iz Kanade m u je (Bučar
ju) leta 1993 napisal pism o in ga v njem 
opozoril, da naj bi ga priče leta 1945 videle 
na vagonih, ki so vozili dom obrance v Te
harje. Neki J. G., ki je preživel dom obrans
ki pokol, pa je bil leta 1992 na komemora
ciji v Teharjah še bolj neposreden. Vpričo 
tamkajšnjega župnika je dejal, da je Bučar
ja videl v Pliberku, m edtem  ko je bil sam 
zap rt v živinskem  vagonu in skupaj z dru
gimi tisoči čakal na » transport v domovi
no". Poznejši podšef Demosa naj bi skupaj 
še s trem i vojaki, ki so odpirali vrata, hodil 
od vagona do vagona, pogledoval v notra
njost in  od zaporn ikov  zahteval, naj mu 
izročijo ure in denar. V njegovem vagonu 
r^ j bi dobil dve u ri in večjo vsoto denarja.-

...Bučarjeva sprenevedanja glede nje- 
govih prvih povojnih let so Jolko Milič iz 
Sežane p red  leti tako  ujezila, da m u ')e  

zabrusila, da bi m oral biti »nekdo, ki je bil 
politični kom isar v partizanih  in poznejši 
oznovec, patentiran  bedak, da ne bi vedel 
kaj je delal in kje je bil v službi".

Mislim, da je dosti povedano. »Da pri' 
dem o do  dem okracije , m ora krščanska 
dem okracija kot stranka propasti", prav1 
Bučar.

Mira quien habla!
Albin Magister

Povem še tole: tale dopis mi ni bil naročitrt- 
Nagib zanj je bil torej — spontan.
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NOVICE IZ SLOVENIJE
LJUBLJANA - Um rl je kritik in dram a

turg akadem ik Bratko Kreft.
LJUBLJANA - Slovenija letos ne bo ku

povala bojnih letal niti ne opreme. S tem je 
m inister za obram bo Jelko Kacin ustavil 
govorice o kupovanju izraelskih letal kfir, 
ki pa tudi niso v aktivni uporabi. Rekel je, 
da bo Slovenija najprej uskladila stvari z 
Natom, šele potem  se odločila o nakupu  
letalske bojne opreme.

KOMENDA - Sebastjan Kern ima pet
najst let in je uspešen motokrosist v kate
goriji 80 kub. cm. Zadnji njegov nastop v 
Loketu (na Češkem) m u je m ed 97 vrstniki 
med 12 in 16 let prinesel zm ago in prese
netil tako dirkače kot organizatorje (slo
vensko zastavo  so še lahko  dv ign ili na 
drog, slovensko him no so pa zamenjali s 
fanfaram i). N a po ti p ro ti m lad in skem u  
evropskem u pokalu si je priboril tudi tret
je m esto v Italiji. Letos dirka s številko 13, 
ker je lani dosegel to m esto na evropskih 
tekmovanjih.

PORTOROŽ - N a 19. festivalu Melodij 
morja in sonca sta tako žirija kot občinst
vo proglasila dom ačinko Aniko H orvat za 
izvajalko najboljše pesm i. Pesem  Lahko 
noč, P ira n  je o d n es la  tu d i n a g ra d o  za 
najboljše besedilo (Dušan Mislej). D rugo 
mesto je zasedla skupina Agropop, tretje pa 
duet O to Pestner in N ataša Mihelič. Farao
ni so dobili nagrado za najboljšo interpre
tacijo. Za naslednji, jubilejni festival že načr
tujejo, da bo trajal kar cel teden dni.

PIRAN - V plesno-akrobatski skupini 
Flip je vpisanih več kot 500 deklet z vseh 
osnovnih šol Slovenske Istre. V raznih sku
pinah vadijo svoje nastope in predstavljajo 
Slovenijo na raznih plesnih festivalih. Tako 
je skupina 36 akrobatk  m ed 10 in 14 let 
nastopila na raznih krajih Danske in nav
dušile gledalce.

VELIKE LAŠČE - Trubarjeva domačija 
na Rašici je od leta 1989 urejena kot muzej, 
obiskovalcem pa je na voljo tudi vodič. Ker 
pa število obiskovalcev m ed letom precej 
niha, je vodič predlagal, da bi ga plačevali 
po učinku: občina ho vodiču nakazovala 80 
odstotkov denarja od p rodan ih  vstopnic, 
vodič pa bo z njim vzdrževal domačijo.

LJUBLJANA - V Sloveniji naj bi bilo po 
podatkih letošnjega sejma Avto in  vzdrže
vanje čez tristo tisoč odsluženih vozil, po 
gozdovih pa naj bi bilo odvrženih še okoli
50.000 avtomobilov. M inistrstvo za okolje 
in p rostor predvideva ured itev  posebnih 
centrov za recik liranje s ta rih  av tom ob i
lov. Z aenkra t pa stari avtom obili stojijo 
zapuščeni ali pred  stanovanjskimi bloki, na 
parkiriščih, divjih odlagališčih, zbirališčih 
starih avtomobilov ali zakotnih grapah.

KOPER - Letošnja Koprska noč je p ri
vabila m nožico obiskovalcev, ki so napol
nili koprske ulice. N astopile so razne ples
ne skupine, Vlado Kreslin z Beltinško ban
do, navdušil pa je ljudi ognjem et, ki ga 
ocenjujejo kot najlepšega v zadnjih  štirih  
letih. Za miss Koprske noči so izbrali Ne- 
veno Jeremič iz bližnje Lucije.

KOČEVJE - Leta 1993 je Elektro Kočev
je začelo projekt priključevanja 233 odje
m alcev e lek trike  na slovensko  om režje. 
Pred osamosvojitvijo so bili zaradi bližine 
priključeni na reško omrežje. M ed Ribje- 
kom in Srobotnikom gradijo 7,5 kilom etra 
dolg daljnovod s štirim i transform atorski
mi postajam i; Srobotnik je do sedaj bila 
edina vas v kočevskem območju brez elek
trike. Posebnost elektrifikacije je postavlja
nje po lizo liran ih  vodnikov , ki zahtevajo  
samo 4 m etre poseke (standardna širina je 
od 15 do 20 metrov). v

LJUBLJANA — Zavod za zdravstveno 
zavarovanje Slovenije je p ri sestavljanju 
nove liste z zdravili, ki se smejo predpiso
vati v brem e obveznega zdravstvenega za
varovanja, zapisal, da v Sloveniji povpreč

no vsakem u prebivalcu  letno predpišejo 
sedem najst škatljic zdravil. S tem  sodi v 
skup ino  d ržav  z največ p redp isan im i in 
verjetno tudi porabljenim i zdravili. Z novo 
listo upajo to povprečje znižati, saj, kot p ra
vijo strokovnjaki, ne sovpadajo s podatki o 
obolevnosti prebivalstva.

LJUBLJANA — Z mesecem avgustom  
je v Sloveniji začel delovati s sistem  Mo
bitel GSM (Group Speciale Mobile), ki do
pušča telefoniranje z mobilnih telefonov v 
vseh državah, ki imajo iste standarde. Di
gitalni sistem so uvedli potem , ko je leta 
1988 bil ustanovljen Inštitut za evropske te
lekomunikacijske standarde ETSI.

LJUBLJANA — Grad naj bi (do)končno 
preuredili in obnovili do prihodnjega m e
seca maja. Poleg dosedaj že uporabljenih 
prostorov (restavracija, poročna dvorana, 
kapela za kulturne prireditve, dvorana, raz
gledni stolp), bodo odprte tud i trgovinice, 
kavarna, lokal s h itro  prehrano, galerija, 
dvo rana z dvesto  sedeži, m uzej razvoja 
g rad u  in  prostori. T uristi si bodo lahko 
ogledali tud i zgodovinski del g radu in  si
cer nekdanji ogrom ni rezervoar za kapni
co, za katerega pa še niso določili za kaj naj 
bi ga uporabili. N a G rad se ne bo mogoče 
pripeljati več z avtomobili: p ri vznožju hri
ba bo turiste čakal m inibus, razmišljajo pa 
tud i o odprti vzpenjači, ki bi obiskovalce 
vozila s Krekovega trga.

STRUNJAN, PORTOROŽ — Na dveh 
plažah je Društvo za okoljevarstveno vzgo
jo Evrope v Sloveniji razvila m odro zasta
vo, ki naznanja, da so kopališča izpolnila 
v rsto  strog ih  pogojev, ki se nanašajo na 
u rejenost, čistost p laže  in  m orja. Poleg 
plaže v S trunjanu in Jurček v Portorožu, 
ima letos razvito m odro zastavo še porto
roška Marina.

LJUBLJANA — A vtom ontaža Bus je v 
sodelovanju z AC — Intercar predstavila 
nove modele avtobusov za mestni, prim est
ni in linijski prevoz. Podvozje dobavi M er
cedes Benz (model 0 405), A vtom ontaža pa 
nadgradnjo. Letno lahko izdelajo od 400 do 
450 avtobusov na raznih šasijah (M. Benz, 
Iveco, Man, Volvo, Tam).

LJUBLJANA — Slovenska policija je 
lansko leto imela 1.160 pritožb o njenem  
delovanju, od katerifi so ugotovili, da jih je 
bilo 20 odstotkov utemeljenih. V prvi po
lovici letošnjega leta naj bi prejeli že 626 
pritožb, od njih pa je bilo utem eljenih 16 
odstotkov. O bravnavanje pritožb je v ro
kah službe za pritožbe in  notranjo zaščito, 
ki je v prvi polovici lanskega leta opozori
la 109 policistov, 16 jih je bilo v disciplin
skem  postopku, dva sta dobila postopek o 
prekršku in dva kazensko ovadbo.

LJUBLJANA — V Slovenskem  e tn o 
grafskem  muzeju so odprli razstavo Kitaj
ski papirnati zmaji. Razstava je prvi plod 
podpisa m ed Slovenijo in Kitajsko o kultur
nem  p rog ram u , ki so ga podp isa li p red  
dvem a letoma. Poleg razstave je bilo tudi 
šest predavanj o kitajskih tem ah, k i so jih 
p rip rav ili razni slovenski poznavalci Ki
tajske.

KANČEVCI — M ed p o p rav ljan je m  
župne cerkve sv. Benedikta so odkrili arhe
o loške ostanke, za katere  so m ariborsk i 
strokovnjaki zavoda za varstvo naravne in 
ku ltu rne dediščine ugotovili, da pripadajo 
vsaj trem cerkvam oziroma svetiščem. Svo
jega dela pa niso mogli takoj dokončati, ker 
je gradbeni inšpektor prepovedal nadaljn
je izpodkopavanje temeljev in zmajšali sta
tično trdnost cerkve.

MARIBOR — Za p renovo  s tavbe  na 
Slomškovem trgu, v kateri bo novi sedež 
m ariborske univerze, so podpisali pogod
bo in zagotovitev sredstev. V stavbi bodo 
p renovili 5.200 kv. m etrov, kar bo  stalo 
okoli milijardo tolarjev. Gradnja naj bi bila 
končana leta 1998.

SLOVENCI V ARGENTINI
3 5 . mladinski dan v  

Našem domu
N avsezgodaj smo se oddahnili, ko je 

zunaj na nebu zasijalo svetlo sonce. N eka
teri sm o menili, da prav  gotovo, da je dr. 
Alojzij Starc preskrbel za lepo vreme.

XXXV. MLADINSKI DAN V NAŠEM 
DOM U sm o pričeli kot se spodobi s sv. 
mašo v stolnici, m ed katero sta somaševala 
Tone Bidovec ter Franci Cukjati.

Od desni in levi strani oltarja so se pos
tavile narodne noše, lepo število  je bilo 
m ladih in m ajhnih otrok.

V cerkvi so sonorno odm evali g lasov i. 
M ladinskega pevskega zbora p o d -v o d s
tvom  Andreja Selana, ki so omogočili več
je navdušenje in slavje ob takem  jubileju.

Pohiteli smo nato v Dom, kjer so se po 
toplem  zajtrku pričele tekme fantov in  de
klet v odbojki.

O krog dvanajstih  se je začelo zb ira ti 
m nogo družin, rojakov in  prijateljev, da bi 
skupaj pokosili.

Naj omenimo gospe, ki nam  z velikim  
trudom  tolikokrat poskrbijo za okusno ko
silo in dobro postrežbo: Ivanka Z upanc, 
Zalka Trpin, Francka Miklič, Francka Ju
han t in M arjana Lipušček. Po odigranih  
igrah so se na dvorišču ugasnile luči. Pričel 
se je kulturni del program a ob praznovan
ju m ladinskega jubileja. .

Z  živahno glasbo so se prikazali m lad
ci in m ladenke od sedm ega razreda prav  
do petega letnika. Nosili so bele majice s 
kratkimi rokavi, na kateri je bil natiskan grb 
in naše geslo.

P rih itela  sta za njim i dekle in  fan t s 
p rižgano  baklo v rokah; upodabljala  sta 

sanjuški grb.
Fantje in  dekleta so odprli prostor slo

venski in argentinski zastavi, kateri so spre
mljali pari v  narodnih  nošah. Predsednica 
SDO Pavlinka Zupanc in predsednik SFZ 
Dani Zupanc sta imela na skrbi dviganje 
zastav.

Na višini je bil postavljen ekran, kjer se 
je dalo v ideti v večjem in bolj podrobno 
obraze nastopajočih;

Predsednik je prebral pozdrav in govor 
ob priložnosti. Prikazala sta se nato oče in 
sinko, pogovarjala sta se o tem , kako so 
doživljali m ladinske dneve v preteklosti. 
Oče se je spominjal svojih doživetij z veli
kim navdušenjem. Sledila je delitev odliko
vanj vsem  bivšim  predsednicam  in p red
sednikom  m ladinskih organizaciji v našem 
okraju. Vrstili so se veseli obrazi od prvih 
pa do zadnjih bivših predstavnikov. Med 
njimi so bili oče in sin, m ati in sin, ki so z 
razliko nekaj let izpolnili iste dolžnosti kot 
predsedniki mladine. Po njih zaslugi je naša 
skupnost živela in se ohranila skozi vseh 
35. let. Zelo em otivno je bilo!

Dalje se je slišal pogovor očeta in  otroka 
o sedan josti, o rea ln ih  p ro b lem ih  naše 
skupnosti.

Osebne
Rojstva: V družini Toneta Mokorela in 

Irenke roj. Fajdiga se je v ponedeljek, 16, 
septem bra rodil prvorojenec Pavel Tone.

V družini A strid Karle roj. M ežnar in 
Pavleta Rezlja v Bariločah se je 21. septem 
bra rodila hčerka Marija Cecilija.

Srečnim staršem naše čestitke!

Smrti: Umrli so v Rosarju Kristina Faj 
(84), v Vicente Lopez Anton Benedetič (94), 
v  Slovenski vasi Franček Jager (79) in v I. 
Casanovi Edi M ehle (56).

Naj počivajo v miru!

N ato je skup ina 55 o trok iz osnovne 
šole prikotalkala na sredino in so se s sim
patičnim i gibi kotalkali sem in tja.

Dokazali so, kako najmlajši rie morejo 
sami, ker so prem ajhni, nem očni in nedol
žni. Potrebujejo pom oč starejših , da jim 
pokažejo, kako in kje morajo iti. Prav tako 
se dogaja v realnem  življenju, starši, druži
ne m orajo p resk rbeti za p ravo , pošteno 
vzgojo in orientacijo za življenje. Točko so 
vestno in potrpežljivo učile Bemi Juhant ter 
Erika in M onika Indihar.

Skozi vse leto ta štev ilna skupina še 
naprej vadi od sobotah popoldan.

Pokazala se je nato še d ruga skupina 
dvaindvajsetih otrok. Držali so kvišku ve
like zlate golobčke, katerih sijaj se je bleščal 
s različnimi gibi otrok. Tekli so vse naokrog 
širnega prostora ob spremljavi m irne glas
be. Točko sta se zamislili Andreja Lipušček 
in Patricija Grilj.

Ko je bilo tega konec, se je zopet slišal 
očetov glas. N a vprašanje sina, zakaj je to
liko mladih, ki ne prihajajo več v Dom, je 
prijazno odgovoril, da smo vsi potrebni, da 
vzdržim o in ohranim o izročila, ki smo jih 
prejeli od staršev. Vsi skupaj bom o dopri
nesli k pravi in trdni gojitvi slovenstva.

Petintrideset m ladcev in m ladenk se je 
v grupi prikazalo na dvorišču. Energično so 
telovadili z  zahtevnim i gibi. O bčudovali 
sm o jih, kako so bili zm ožni in enakom er
ni telovadci. Končno pa šo upodobili to, kar 
je napovedal oče otroku. N apravili so ve
liko piram ido, dosegli so višek: kakor mi, 
če bomo vztrajali in ohranjali še naprej svo

je korenine. Zasluži pohvalo za pripravo 
tako zahtevne točke prof. Jure Urbančič.

Oče je nadalje dopovedoval svojemu si
nu, da pripadam o obem a narodom a: slo
venskem u in argentinskemu. Zato smo dol
žni zvestobe in sodelovanja, kjerkoli živi
mo.

Sledil je folklorni ples v argentinskih  
narodnih  nošah. M ladi fantje in dekleta so 
plesali ob zvoku folklornih melodij.

N avdušeno sm o jih opazovali, občudo
vali ter hkrati uživali prekrasne plese.

Za njim sta se prikazali še drugi skupi
ni fantov in deklet s slovensko gorenjsko 
narodno nošo. Za nekatere zaželeni trenu
tek, ko slišijo slovensko polko in uživajo ob 
poskočnem  plesu m ladih parov. Vadila in 
učila je slovenske korake M irjam  M ehle 
Javoršek  s sodelovan jem  Emi U rbančič 
Marušič.

Ko je program  že prjjtajal h koncu, se je 
zgodilo nekaj nenavadnega: iz ozadja so se 
p rikazali vsi nastopajoči, pom ešani m ed 
seboj. Starejši so držali po  enega ali dva 
m anjša otroka. Prepevali so prijetno melo
dijo, ki pravi:

„PETINTR1DESET LET M LA D IN A  
PRAZNUJE, PETINTRIDESET LET V TEM 
DOMU ŽIVI, NAŠ DOM NI ZIDOVJE, KI 
NIČ NE VSEBUJE, NAŠ DOM JE ŽIVLJE
NJE, NAŠ DOM SMO MI."

„...ZDRUŽENI V BODOČI ROD, TO 
NISO LE PRAZNE BESEDE, TO POMENI 
SKUPAJ PREHOPITI POT, KI NAS VODI 
SKOZI ŽIVLJENJE..."

Vsi so peli, tud i majhni so točno znali 
besedilo. N ato so se prijeli za roke in jih 
tako d rža li kvišku. N avdušen i, ganjeni, 
srečni so prepevali. Ko pa je prenehala pe
sem , so na nebu pokale lučke, da je bilo 
veselje. •

Tako je bil dopolnjen naš program . Da
nica M alovrh je nato prijazno pozdravila 
vse navzoče. Zahvalili smo se s skrom nim  
pušeljcem nageljev vsem  tistim, ki so omo-

Nad. na 6. str.
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OGLASI
ORIENTE S.R.L. - Prevozi - poroke - rešilni av
tomobili - mrliške vežice - pogrebi - Monsenor R. Bu- 
fano 2651 (ex Camino de Cintura) 1754 San Justo - 
Tel.: 651-2500 /  651-2335

TURIZEM
Tel. 441-1264 / 1265

Letalske karte, rezerva 
hotelov, najem avtomo
bilov in izleti po svetu 

LEGAJO N2 3545-82 Y. Yrigoyen 2742 - San Justo

ADVOKATI 
dr. Marjana Poznič - odvetnica - Vsak dan od 15. 
do 18. ure- Lavalle 1290, pis. 402- Tel. 382-1148 
dr. Franc Knavs, dr. Bernard Knavs, dr. Veronika 
Knavs — odvetniki - ponedeljek, torek, petek od 16 
do 20 - Tucuman 1455 - 9. nadstr. „E" - Capital - Tel: 
tel. in faks: 374-7991 in 476-0320. 
dr. Lilijana Kožar, odvetnica; Bogota 3099, 2Q B, 
Capital. Torek in petek od 16. do 20. Tel.: 613-1300 

ZA DOM
Matija Debevec - soboslikar. Barvam stanovanja, 
pohištvo. Peguy 1035 - (1708) Moron - Tel.: 489-3319. 

FOTOGRAF
Marko Vombergar - Telefon: 659-2060. Atelje: 
Garibaldi 2308 - (1754) Villa Luzuriaga.

GOSPODARSTVO 
Zavarovanja M. in H. Loboda — Sarmiento 385 - 1. 
nadstr., pis. 10 - Buenos Aires - od 11 do 18.30 - Tel.: 
325-2127.
Kreditna Zadruga SLOGA — Bme. Mitre 97 - (1704) 
Ramos Mejia - Tel.: 658-6574/654-6438. Od 
ponedeljka do petka od 10. do 19. ure.
Mutual SLOGA — Bme. Mitre 97 - (1704) Ramos 
Mejia - Tel: 658-6574/654-6438. Od ponedeljka do 
petka od 10. do 19. ure.
SLOGA — PODRUŽNICA CASTELAR Slovenska 
Pristava - Republica de Eslovenia 1851 - Uraduje ob 
sredah od 18. do 20. ufe in ob nedeljah od 10.30 do
12.30 (g. Nande Češarek).
SLOGA — PODRUŽNICA SLOVENSKA VAS -
Hladnikov dom - Msgr. J. Hladnik in Hernandarias 
- Uraduje ob sredah od 19. do 21. ure in ob nedeljah 
od 10.30 do 12.30 ure (ga. Marija Gorše).
SLOGA — PODRUŽNICA SAN JUSTO Naš dom 

• (pisarna) - H. Yrigoyen 2756 - Tel.: 651-1760. Uraduje 
ob torkih od 18. do 20. ure in ob nedeljah od 9.30 do
11.30 ure (gdč. Julka Moder).
SLOGA — PODRUŽNICA SAN MARTIN 
Slovenski dom  - Cordoba 129 - Tel.: 755-1266 - 
Uraduje ob četrtkih od 18. do 20. ure in ob nedeljah 
od 10. do 11. ure (g. Stanko Oberžan),

Cena največ štirih vrstic $ 4- za enkratno objavo, 
za vsak mesec —4 številke— $ 12.-

35 . mladinski
Nad. s 5. str.

gočili ta krasni program . Posebna zahvala 
pa tud i Tonetu Oblaku, Fridu Bezniku, An
dreju Selanu, Andrejki Selan Vombergar, ki 
nam  vedno in  skozi že nepreštetih let pros
tovoljno pomagajo. Zahvalili smo se tudi 
Pavletu M alovrhu in Janezu Jerebu za ved
no priprav ljeno  sodelovanje pri lučeh in 
zvoku.

Razdelili srhoaprvakom  v odbojki za
služena pokala, ki sta pripadla dekletom  iz 
Slom škovega dom a in fantom  iz Našega 
doma.

Navzoči so bili nato povabljeni v zgor-' 
nje p rostore na prosto  zabavo ob zvokih 
Rock & Polka, na okusne krofe ali pa na 
tople čevapčiče pri spodnjem  štantu. Prija
teljska d ružba  in dom ače vzdušje je bilo 
preskrbljeno prav do pozne ure.

Zahvalili bi se radi vsem, ki ste se ude
ležili našega praznovanja, bivšim  predsed
nikom  in predsednicam , sorodnikom , p ri
jateljem , ki ste po trpež ljivo  razum eli in 
počakali kljub p rem rzlem u  v rem enu  na 
naše slavnostno praznovanje XXXV. MLA
DINSKEGA DNE.

Tako sm o spoznali, da naš trud  ni bil 
zam an, in da se še naprej splača vztrajati in 
kakor pravi pesem , ki so jo peli ob zakl
jučku program a:

„ ...zavzeti se za ideale ter izboljšanje 
sveta, kajti to uresničljive so sanje, če zač
nem o tu pri nas dom a." (Besedilo iti uglas
bitev: Franci Grilj ter Rock & Polka).

i ika

VEDNO SMO VAM BLIZU!
Nova številka 656-6565 (samo za Vas) , 
in kot vedno 656-6244 

654-6438 
658-6574

Naše uradne ure so vsak dan od ponedeljka do petka od 10. ure do 19. ure. 
Obiščite nas, kličite nas, pošljite nam FAX!

V  SLOGI JE MOČ!

Slavnostni koncert gostov s Koroške
Kvartet bratov Smrtnik 

in instrumentalni Trio Korenika
Velika dvorana Slovenske hiše — sobota, 5. oktobra, ob 20,30

Pridite, ne bo vam  žal!

41. slovenske smučarske tekme
Kljub pom anjkanju snega na sam ih vr

hovih gora, se je dvanajstorica slovenskih 
smučarjev zbrala 15. 9 na katedralskih str
minah.

Dan je bil lep, sončen in spom ladanski, 
p rogo , neke v rste  veleslalom , so m orali 
začrtati v takem  pobočju, kjer so vetrovi 
nasuli dovolj belega blagoslova. Manjkala 
je na žalost skoraj vsa najmlajša generacija. 
Saj pusta zim a .ni vabila h a  sm učarske po
ljane in torej ni bilo mogoče vaditi za špor
tne preizkušnje.

Tekme so se začele opoldne in  rezultati 
so bili sledeči:

1) Bogdan Bertoncelj 17" 47
2) Blaž Rezinger (ml.) 17" 90
3) A ndrej Bertoncelj 18" 31
4) M arjan M avrič 20" 96
5) Dinko Bertoncelj 21" 29
6) Miško Kambič 21" 81
7) Veronika G rohar 22" 24
8) M artina Jerom en 23" 73
9) Boris Kambič 25" 02

10) Romana Bertoncelj 29" 16
11) A leksander G rohar 45" 89
12) N ataša G rohar 54" 30

Po te k m ah  so se te k m o v a lc i lahko  
.okrepčali v novem , bajeslovnem  „Shop- 
ping C entru", ki zdaj predstavlja središče 
nekdaj lesene katedralske vasi. Tam poslu
je slovenska gostilnica in v njej so na prilo
žnostnem  kosilu, na srečo v ceni, dostopni 
tudi skromnejšim  klientom, sodelovali šte
vilni ljubitelji belega športa, zlasti starejši, 
in seveda otroci, ki letos niso mogli tekm o
vati. M ed gosti je bilo opaziti Blaža Razin
gerja in Vojka Arka, edina dva udeleženca 
prvih slovenskih tekem v Nireco leta 1951, 
ki še tlačita bariloško zemljo, čeprav ne tep
tata več bariloških smučišč.

V. A.

V dobrodeln i sklad Zveze slovenske  
mater in žena so darovali:

Sloga $ 600.-, ge. Kristina Prijatelj $ 50., 
Pavla Kremžar $ 50.-, M arjana Batagelj U$S 
100.-; namesto cvetja na grob ge. Klemenčič, 
d ružina  Aljančič $ 50.-, Slavko R upnik $ 
50.-; v spom in pok. mam i Frančiški Krečič- 
družina Krečič $ 100.-; v spom in Francetu 
Papež-Petru Rantu, arh. Marjan Eiletz $ 50.-
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Eva. 7. So. 8. Klas. 9. Staro. 10. Ovdovel. 11. Leo. 
13. Cinik. 15. Istra. 17. Carina. 19. Pivo. 21. Oce
nim. 23. Velikan. 23. Epi. 27. Ihan. 29. Spisi. 30- 
Liter. 33. Ubita. 35. Skače. 37. Zase. 39. Atom. 40. 
Ona. 41. Sir. 42. Raj. 44. Ni. 46. Je.

OBVESTILA
PETEK, 27. septembra:
Seja M edorganizacijskega  sveta  je

prestavljena na ta dan na Pristavi ob 20. 
SOBOTA, 28. septembra:
S loven sk i srednješolsk i tečaj v Slo

venski hiši. Ob 19.15 roditeljski sestanek v 
šolskih prostorih.

SREDA, 2. oktobra:
Redni sestanek ZSMŽ. Govori dr. Jure 

Rode o škofu A. M. Slomšku.
SOBOTA, 5. oktobra:
S loven sk i srednješolsk i tečaj v S1q- 

venski hiši.
S lavn ostn i koncert k v a rte ta  b ra to v  

Smrtnik in instrum entalnega tria Korenika, 
ob 20.30 v Slovenski hiši 

SOBOTA, 12. oktobra:
M isijonska prireditev v Slovenski hiši. 

Ob 18. uri sv. m aša, nato pa program .

t ,,Ker je dosegel popolnost, je v  kratkem času 
izpolnil dolga leta; zakaj všeč je bila 

Gospodu njegova duša" (Modr. 4, 14).

Vsem prijateljem in znancem  sporočam o, da nas je 12. septem bra pri 47 letih za
pustil naš predragi mož, oče, brat, nečak, zet, svak in stric, gospod

Martin Berlot
Zahvalim o se duhovnikom : župniku A ntonu Pintariču, delegatu Jožetu Škerbcu 

in  prof. Francetu Bergantu, ki so molili ob krsti, za darovano sv. mašo, poslovilne 
besede in vodstvo pogreba. Iskrena hvala tud i vsem, ki so ga prišli kropit in ga spre
mili na zadnji poti.

Žalujoči:
Žena: Cvetka Levar por. Berlot, 
hčeri: Sandra in Dijana, 
sestra: Marjana, 
teta: Štefka, 
tašča: Justina,
svakinja in svaki: Majda, Janko, Jože 

in Marjan z družinam i 
ter ostalo sorodstvo.

Castelar, Ciudad Evita, Adrogue, Puerto Madryn, Slovenija.

„DOBIL SEM SVOJ DOM NA TUJEM" - F. Balantič

40. O BLETNICA N A Š E G A  D O M A
V NEDELJO, 13. OKTOBRA

M ED N A M I SM RTNIK O VI BRATJE 
IN  ANSAM BEL ^KORENIKA" S KOROŠKE


